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1. Splošna usposobljenost, zavzetost za evropsko idejo in osebna neodvisnost
 

Vse življenje sem se posvečal zdravju,  zdravju posameznika in družbe. Kot srčni  kirurg sem
spoznal pomen učinkovitega zdravstvenega sistema, pomen znanja in inovacij za zdravje ljudi.
Zdravje pa pride samo z zdravo hrano in zdravim načinom življenja. Kot zgodovinar in politik sem
sodeloval pri evropski konvenciji  in se ukvarjal z evropskimi zadevami na splošno, zato imam
znanje in izkušnje o tem, kaj je potrebno za doseganje evropskega kompromisa. Imam 20 let
izkušenj kot poslanec v parlamentu in vem, kako pomembno je prisluhniti glasu ljudstva. Menim, da
lahko stvari spremenim na bolje. Strastno se zavzemam za ljudi in za Evropo in neutrudno si bom
prizadeval za dobro obeh v svoji novi funkciji, če bo moje imenovanje potrjeno. Ponosen sem, da
sem del  ekipe  predsednika  Junckerja.  Zdravje  je  del  vsake  politike  v  strateškem programu
Komisije. Zdravje ustvarja delovna mesta in podaljšuje življenjsko dobo ljudi. E-zdravje ne krepi le
rasti, ampak tudi preprečuje nevarnosti za zdravje in prispeva k produktivnosti. S širšim dostopom
do zdravstvenih sistemov omogočamo pravičnost.  Če vsem zagotovimo pravično obravnavo,
prispevamo k demokraciji.
 
Da bom dobro izpolnjeval svoje naloge, jamčijo moja življenjska zgodba in moja načela. Verjamem
v resnico in iskrenost. To so bila in so še vedno moja vodilna načela v življenju. Resnica, zlasti tista
o množičnih deportacijah, je bila v sovjetskem imperiju prepovedana. Ko so me leta 1969 še v
sovjetskih časih na sprejemnem razgovoru za univerzo vprašali, zakaj sem se rodil v Sibiriji (nihče
si ni upal omeniti gulaga), sem odgovoril – zakaj ste nas izgnali? Boj za resnico in poštenje sta me
spravila za zapahe, a me to ni spremenilo. Ne dolgo tega me je generalni državni tožilec po krivem
javno obtožil  goljufije. Parlament mi ni odvzel imunitete, zato sem se prostovoljno odpovedal
mandatu, sprožil postopek pred sodiščem in zmagal. Zahteval sem le javno opravičilo, ki sem ga
tudi dobil. Vse moje pretekle, sedanje in prihodnje dejavnosti so javne in odprte, njihov namen je
služiti ljudem. Še naprej bom ravnal odprto, pregledno in pošteno, ker tak tudi sem.
 

ODGOVORI NA VPRAŠALNIK EVROPSKEGA PARLAMENTA

ZA KANDIDATA ZA KOMISARJA

Vytenis ANDRIUKAITIS

Zdravje in varnost hrane

Kateri vidiki vaših osebnih kvalifikacij in izkušenj so še posebej pomembni za prevzem
funkcije komisarja in promocijo splošnega evropskega interesa, zlasti  na področju, za
katerega bi bili odgovorni? Kaj vas motivira? Kako boste prispevali k pripravi strateškega
programa Komisije?

Kako lahko Evropskemu parlamentu zajamčite svojo neodvisnost in kako bi zagotovili, da
vaše  pretekle,  sedanje  in  bodoče dejavnosti  ne  bi  zbujale  dvoma o  opravljanju  vaših
zadolžitev  v  okviru  Komisije?
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2. Upravljanje delovnega področja in sodelovanje z Evropskim parlamentom
 

Če bom potrjen za komisarja, svojo vlogo vidim kot član ekipe komisarjev, ki deluje po načelu
popolne kolegialnosti in dosega rezultate z dodano vrednostjo v korist evropskih državljanov. 
 
Tesno bom sodeloval z drugimi komisarji, zlasti s prvim podpredsednikom in podpredsednikom za
delovna mesta, rast, naložbe in konkurenčnost. Nameravam ustvariti sinergije z drugimi komisarji
in poskrbeti, da bo skrb za zdravje in varnost hrane postalo naše skupno prizadevanje.
 
Moj glavni cilj je prispevati k boljšemu življenju državljanov. Za dosego tega cilja nameravam tesno
sodelovati z izvoljenimi predstavniki državljanov – poslanci Evropskega parlamenta.
 
Tudi sam sem bil šest zaporednih mandatov, od leta 1990, član nacionalnega parlamenta. Zato
lahko Evropski parlament pričakuje, da bom pozorno poslušal njegova stališča, sodeloval v rednih
dialogih s poslanci Evropskega parlamenta in da bom na voljo za iskreno in odprto razpravo.
 
V zvezi z odzivi na stališča in zahteve Evropskega parlamenta bom spoštoval določbe Okvirnega
sporazuma in  na  mojih  področjih  pristojnosti  zagotavljal,  da  bo  Komisija  na  parlamentarne
resolucije ali zahteve na podlagi člena 225 PDEU odgovorila v treh mesecih po njihovem sprejetju.
Glede tega bom v celoti podpiral zavezo, ki jo je sprejel novoizvoljeni predsednik Jean-Claude
Juncker, da bo prihodnja Komisija posebno pozornost namenjala zakonodajnim samoiniciativnim
poročilom.
 
Ta odnos bom gradil na preglednosti, odprtosti in vzajemni izmenjavi informacij; zagotovil bom, da
bo generalni  direktorat pod mojo pristojnostjo ravnal po enakih načelih v skladu z določbami
okvirnega sporazuma. 
 
V zvezi s pobudami, o katerih zdaj poteka razprava ali so v pripravi, lahko Parlament pričakuje
reden in odprt dialog, zlasti z Odborom za okolje, javno zdravje in varnost hrane ter Odborom za
kmetijstvo in razvoj podeželja. 
 
Poleg tega se zavezujem, da bom izvajal  določbe okvirnega sporazuma glede zagotavljanja
informacij  in dokumentov in enakovredno obravnaval Parlament in Svet kot sozakonodajalca.
 

Kako bi ocenili vlogo, ki bi jo imeli kot član kolegija komisarjev? V zvezi s čim menite, da bi
morali pred Parlamentom odgovarjati za svoje ravnanje in delo vaših oddelkov ter mu o tem
poročati?

Kaj  ste  še  posebej  pripravljeni  obljubiti  v  zvezi  z  večjo  preglednostjo,  okrepljenim
sodelovanjem  in  učinkovito  nadaljnjo  obravnavo  stališč  in  zahtev  Parlamenta  glede
zakonodajnih  pobud?  Ali  ste  v  zvezi  z  načrtovanimi  pobudami  ali  tekočimi  postopki
pripravljeni Parlamentu posredovati enakovredne informacije in dokumente kot Svetu?
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Vprašanja Odbora za okolje, javno zdravje in varnost hrane
 

Zdravje in varnost državljanov sta temelj našega socialnega tržnega gospodarstva. Naš notranji trg
temelji na visoki ravni varovanja zdravja, s Pogodbo pa je predpisano, da morajo na njej temeljiti
tudi vse politike in dejavnosti Evropske unije.
 
Imamo enega najvišjih standardov zdravja in varnosti hrane na svetu. Pretekle krize, kot sta BSE in
SARS,  ki  so  povzročile  velike  gospodarske  izgube,  so  spet  pokazale  gospodarski  pomen
učinkovitega  zdravstvenega  varstva,  ki  sem  si  ga  zadal  za  cilj.
 
Menim, da zdravje v Evropi potrebuje nov zagon, če želimo izboljšati zdravje ljudi ter spodbuditi
rast in zaposlovanje. Zdravje spodbuja rast. Zato nameravam spodbuditi naložbe v zdravje kot
naložbe v človeški kapital Evrope in našo prihodnost. 
 
Svoje  prednostne  naloge  lahko  povzamem  v  treh  besedah  –  spodbujanje,  varovanje,
preprečevanje.  Moja glavna prednostna naloga bo državljanom zagotoviti  resnične koristi  in
podpirati ključne sektorje gospodarstva EU, kot sta denimo zdravstveni sektor – ki ustvarja veliko
delovnih mest – in agroživilska industrija, ki lahko uspeva le, če se trgovina odvija v varnih pogojih. 
 
Spodbujanje gospodarskega okrevanja Evrope je ključni cilj in prepričan sem, da lahko politike na
področju zdravja in varnosti hrane k temu veliko prispevajo. 
 
Kar  se  tiče  mojih  prednostnih  nalog  na  področju  javnega  zdravja,  bom,  če  bom potrjen  za
komisarja, glede na staranje prebivalstva, vse pogostejše kronične bolezni in vedno večje potrebe
po zdravstvenem varstvu podprl prizadevanja za bolj učinkovite in inovativne zdravstvene sisteme.
Ti bodo lahko zagotovili enakovreden dostop do zdravstvenega varstva za vse državljane in pri tem
ostali finančno vzdržni. 
 
V zvezi s tem nameravam nadaljevati ocenjevanje učinkovitosti zdravstvenih sistemov, kar podpira
priporočila  glede reform sistemov zdravstvenega varstva v  okviru  evropskega semestra,  ter
spodbujati  uporabo inovacij  za zdravo in  aktivno staranje.  
 
Ker se je mogoče velikemu delu bremena bolezni in povezanih odhodkov izogniti, nameravam velik
poudarek dati predvsem krepitvi preventive. Verjamem, da več kot zdravstveni sistemi vlagajo v
preventivo zdaj, manj bodo v prihodnje morali plačati za zdravljenje.
 
Prizadeval si bom, da bo nedavno sprejeta zakonodaja EU, ki vpliva na varovanje javnega zdravja,
državljanom prinesla  koristi.  Poskrbel  bom na  primer  za  pravočasno  sprejetje  sekundarne
zakonodaje,  predvidene v direktivi  o tobačnih izdelkih.  Neutrudno bom sodeloval  z državami
članicami, da se bodo pokazali učinki direktive o pravicah pacientov pri čezmejnem zdravstvenem
varstvu  v  smislu  boljšega  dostopa  državljanov  do  kakovostnega  zdravstvenega  varstva,
okrepljenega sodelovanja na področju e-zdravja za boljše zdravstveno varstvo ter skupnega dela
na področju ocenjevanja zdravstvene tehnologije za izboljšanje dostopa pacientov do inovativnih
tehnologij, predvidljivosti poslovanja in stroškovne učinkovitosti. 
 
Prav  tako  bom  sodeloval  z  državami  članicami  za  zaščito  državljanov  pred  kakršnimi  koli
čezmejnimi nevarnostmi za zdravje, najprej pa se bom posvetil izbruhu ebole v Zahodni Afriki.
 
Prizadeval pa si bom tudi, da bo vsaka pobuda za zdravje prispevala k premoščanju še vedno
velikih neenakosti v zdravju v Evropi.
 
Če nadaljujem z varnostjo hrane – moja prednostna naloga na tem področju je zagotoviti, da bodo
evropski državljani še naprej uživali najvarnejšo hrano na svetu. To je njihova pravica in naša
dolžnost. 
 
Za ohranjanje zdravja državljanov pa je potrebna varna hrana. Zato bom spodbujal zdravo in varno
hrano  kot  sredstvo  za  preprečevanje  nepotrebne  porabe  v  zdravstvu  in  pomagal  državam

3. Prednostne naloge komisarja

Kaj bodo glavne prednostne naloge komisarja na področju javnega zdravja in varnosti
hrane? Katere konkretne zakonodajne in nezakonodajne ukrepe nameravate predlagati za
uresničevanje teh nalog, bodisi na ravni EU bodisi na ravni držav članic, in po kakšnem
časovnem razporedu?
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članicam, da izboljšajo dolgoročno vzdržnost svojih zdravstvenih sistemov.
 
Menim, da je varna hrana tudi predpogoj za sodobno in razvito gospodarstvo in naše največje
bogastvo na vedno bolj konkurenčnem svetovnem prizorišču. Prizadeval si bom za: zagotovitev
visoke ravni zdravja živali in rastlin, učinkovito obvladovanje vseh kriz, do katerih bi lahko prišlo,
varne aditive, pesticide in biocide, strog nadzor nad varnostjo uvoženih proizvodov rastlinskega in
živalskega izvora, natančne in pregledne znanstvene ocene tveganja v zvezi z novimi proizvodi in
tehnologijami ter dosledno izvrševanje nadzora. 
 
Pri izvajanju tega programa bom sodeloval z vsemi zadevnimi deležniki. Obravnaval bom izzive,
kot so priložnosti za goljufije, ki izhajajo iz kompleksnosti verige proizvodnje hrane in ki bi lahko
ogrozile zaupanje potrošnikov v prehransko verigo.
 
Evropa ima sistem zagotavljanja varnosti hrane, na katerega je lahko ponosna, zato bom izkoristil
vsako priložnost za ohranitev in izboljšanje tega sistema in za njegovo promocijo na svetovni ravni.
Menim,  da  lahko  naš  sistem zagotavljanja  varnosti  hrane  prispeva  k  načrtom predsednika
Junckerja za Evropo z več delovnimi mesti in večjo blaginjo, zlasti za mala in srednja podjetja, ki
predstavljajo glavnino živilskega sektorja.
 
Evropska unija ima celovit zakonodajni okvir za varnost hrane. Moj namen je zagotoviti, da se
ustrezno izvršuje in izvaja. Če pa se bo pokazala potreba po novi zakonodaji, ne bom okleval pri
ukrepanju. 
 
Jasno nameravam poskrbeti za to, da bodo vsi zakonodajni predlogi, ki jih trenutno obravnavata
Evropski parlament in Svet, uspešno zaključeni, ter pri tem upoštevati potrebo po posodobitvi in
poenostavitvi obstoječe zakonodaje v skladu z načeli boljše zakonodaje. Med njimi so predlogi o
zdravju živali, zdravju rastlin, uradnem nadzoru, novih živilih, kloniranju, zootehniki in medicirani
krmi.  V zvezi  z  rastlinskim razmnoževalnim materialom bom obravnaval  stališča,  ki  sta jih  v
razpravah izrazila  Parlament  in  Svet,  in  nato pripravil  najboljšo rešitev.
 
V prvih šestih mesecih svojega mandata bom pregledal zakonodajo, ki se uporablja za odobritev
gensko spremenjenih organizmov, kot je v političnih smernicah navedel novoizvoljeni predsednik
Komisije Juncker. V zvezi s pesticidi bosta v srednjeročnem obdobju hkrati ocenjeni zakonodaja o
fitofarmacevtskih sredstvih in zakonodaja o mejnih vrednostih ostankov. Večina teh besedil bo
zahtevala  tudi  sprejetje  številnih  izvedbenih  ukrepov,  ki  se  jim  bom  polno  posvetil.  To  bo
vključevalo napredek pri  izpolnjevanju zavez za opredelitev meril  za povzročitelje endokrinih
motenj.
 
Zagotovil pa bom tudi, da se bo zakonodaja o dobrobiti živali ustrezno izvajala.
 

Zavzemal se bom za izboljšanje kakovosti zakonodajnih predlogov.
 
Preden bom začel  razmišljati  o oblikovanju nove politike,  bom, če bom potrjen za komisarja,
zahteval temeljito oceno rezultatov obstoječih ukrepov, poglobljeno oceno učinka in obsežno
posvetovanje z deležniki.  Želim namreč doseči  najučinkovitejšo rešitev za zdravje in varnost
državljanov z najmanj obremenjujočim pristopom.
 
Zdravje in varnost hrane sta za državljane izredno pomembni temi, saj zajemata vsakodnevne
skrbi 500 milijonov državljanov. Da bom lahko izpolnil svoje obljube državljanom, nameravam
tesno sodelovati z njimi in njihovimi predstavniki. 
 
Zavzemam se za odprt  in  tesen dialog z Evropskim parlamentom, predstavniki  držav članic,
deležniki in tretjimi državami, da bomo lahko našli optimalne rešitve, ki zagotavljajo visoko stopnjo
varovanja zdravja, hkrati pa omogočajo inovativno in konkurenčno okolje za podjetja. 
 
Zavezujem se, da bom polno sodeloval v kolegiju kot predan član ekipe skupaj z drugimi komisarji.
Resor  za  zdravje  in  varnost  hrane  ima  številne  sinergije  z  resorji  drugih  komisarjev,  zato

4. Kakovost in preglednost zakonodajnih predlogov

Kako  boste  vi  osebno  zagotovili  visoko  kakovost  zakonodajnih  predlogov,  popolno
preglednost lobiranja pri vas in vaših službah, dosledno in uravnoteženo posvetovanje z
vsemi zainteresiranimi stranmi in učinkovito sodelovanje med vsemi ustreznimi službami
Komisije pri medsektorskih zadevah, ki spadajo v vaše delovno področje?
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nameravam  dajati  prednost  skupnim  prizadevanjem.  Pravzaprav  vsaka  politika  vključuje
zdravstveno komponento, od izobraževanja do prometa, od kmetijstva do digitalne agende. Zdravo
prebivalstvo prinaša rast, delovna mesta in blaginjo.
 
Odziv EU na izbruh ebole, ki je združil različne politike – zdravje, humanitarno pomoč, razvoj,
promet,  raziskave in  politiko  zunanjega sodelovanja  –,  kaže,  kako lahko Evropska komisija
vzpostavi sodelovanje med različnimi področji  politik.  Drug tak primer je Urad za prehrano in
veterinarstvo, ki je postal mnogo bolj vsestranski in svoje strokovno znanje in izkušnje na področju
revizijskih sistemov uporablja na novih področjih, kot so ekološki proizvodi.
 
V  skladu  s  predsednikovimi  političnimi  smernicami  v  celoti  podpiram stališče,  da  mora  biti
preglednost prednostna naloga nove Komisije, zato bom javno objavil  vse stike in srečanja z
deležniki o zadevah, ki se nanašajo na oblikovanje in izvajanje politike, tako kot sem to vedno storil
na svoji poklicni poti.
 

Kakovost zdravstvenih sistemov ter njihova zmožnost zagotoviti splošen dostop do zdravstvenega
varstva  in  njegovo  učinkovitost  sta  zame  kot  osebo  z  zdravniško  izobrazbo  in  izkušenega
zdravstvenega ministra v Litvi zelo zaskrbljujoča. Glede na to, da so države članice odgovorne za
financiranje in organizacijo svojih zdravstvenih storitev, menim, da bi moralo ukrepanje EU na tem
področju nacionalnim prizadevanjem zagotoviti dodano vrednost, podporo in pomoč. 
 
Na žalost pa denar prepogosto prevlada v razpravah o zdravstvenih sistemih. Vzdržnost javnih
financ je seveda pomembna, prav tako pa tudi drugi ključni dejavniki, kot so enakost in dostop
državljanov do visokokakovostnega zdravstvenega varstva. 
 
Odločen sem pomagati  državam članicam pri  povečanju učinkovitosti  in vzdržljivosti  njihovih
zdravstvenih sistemov, obenem pa ohraniti splošen dostop do storitev zdravstvenega varstva. Za
dosego tega nameravam uporabiti vsa orodja, ki mi bodo na voljo, vključno z oceno uspešnosti
zdravstvenih sistemov, skupnimi prizadevanji za spodbujanje kakovosti in varnosti zdravstvenega
varstva  ter  prizadevanji  za  oblikovanje  skupne  metodologije  za  ocenjevanje  zdravstvene
tehnologije  in  načrtovanje  zaposlovanja  v  zdravstvu.  
 
Kar zadeva varnost hrane, menim, da ima EU na nekaterih področjih, kot so pesticidi, aditivi in
materiali, namenjeni za stik z živili, najvišje standarde na svetu. Moja naloga bo ohranjanje te
visoke stopnje varnosti in se za ta model zavzemati drugod po svetu. 
 
Noben sistem pa nas ne more povsem zavarovati pred kriznimi razmerami, ki so od časa do časa
neizogibne. Naš dobro utečen sistem hitrega obveščanja, sledenja in hitrega odzivanja zagotavlja
potrebna orodja za soočanje z izrednimi razmerami in sprejetje ustreznih ukrepov za izboljšanje
stanja. 
 
Boj proti goljufijam s hrano bi obravnaval kot pomembno prednostno nalogo, saj je neoporečna
hrana bistvenega pomena za ohranjanje zdravja ljudi in zagotavljanje visoke ravni varnosti in
kakovosti proizvodov EU. 
 
Škandal s konjskim mesom leta 2013 je pokazal, da je treba okrepiti nadzorni sistem EU v zvezi z
goljufijami na področju živil. Poleg nove mreže proti goljufijam s hrano se bo v boju proti takim
goljufijam uporabljalo tudi namensko informacijsko orodje, prav tako pa so predvideni tudi strožje
denarne kazni, predlagane v novi uredbi o uradnem nadzoru, usposabljanje za inšpektorje za
živila, policijo in carinike ter prihodnji načrti nadzora za celo EU.
 

5. Višja kakovost političnih rezultatov in večje zaupanje potrošnikov

Kako namerava komisar ohraniti kakovost zdravstvenih sistemov in raven varnosti hrane ter
kaj  namerava storiti,  da bosta še višji? Kako namerava ob ponavljajočih se škandalih
ponovno zgraditi  zaupanje potrošnikov?
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